

សុន្ទរកថា

**ឯកឧត្តម នាយឧត្តមសេនីយ៍ ឯង សំរោង រដ្ឋលេខាធិការក្រសួងមហាផ្ទៃ
ក្នុងកិច្ចប្រជុំអន្តរកាលលើកទី១៤ សំរាប់វេទិកាតំបន់អាស៊ាន**

ស្តីពី

ការប្រយុទ្ធប្រឆាំងការរកម្ដង និងឧក្រិដ្ឋកម្មឆ្លងដែន

សៀមរាប ព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា

ថ្ងៃទី ២១-២២ ខែ មីនា ឆ្នាំ ២០១៦



- លោកជំទាវ ចូអែល ជែននី
- ភ្ញៀវកិត្តិយសជាតិ-អន្តរជាតិ
- អស់លោក លោកស្រីជាទីរាប់អាន!

ថ្ងៃនេះ ចំពោះមុខ អស់លោក លោកស្រីជាប្រតិភូដ៏ឧត្តុង្គឧត្តមកំពុងជួបជុំគ្នា នៅក្នុង ពិធីដ៏មានសារៈសំខាន់ ខ្ញុំមានកិត្តិយសសូមថ្លែងសុន្ទរកថា បើកកិច្ចប្រជុំអន្តរកាលលើកទី១៤ សំរាប់វេទិកាតំបន់អាស៊ាន ស្តីពីការប្រយុទ្ធប្រឆាំងការរកម្ដងនិងឧក្រិដ្ឋកម្មឆ្លងដែននៅក្រុងសៀមរាប ទឹកដីអច្ឆរិយៈនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា។

ក្នុងរយៈពេលប៉ុន្មានឆ្នាំថ្មីៗនេះ ក្រុមឧក្រិដ្ឋជនឆ្លងដែនបានបើកការវាយប្រហារ ធ្វើឲ្យ បាត់បង់អាយុជីវិត និងរំលោភបំពានលើសិទ្ធិរបស់ប្រជាពលរដ្ឋពាសពេញតំបន់ ហើយសកម្មភាព នេះកំពុងមានការកើនឡើងគួរឲ្យកត់សម្គាល់។

ស្របជាមួយគ្នានេះដែរ គំនិតផ្តួចផ្តើមថ្មីៗរបស់កងកម្លាំងអនុវត្តន៍ច្បាប់មានសារៈសំខាន់ ហើយយន្តការប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព សំរាប់តែប្រយុទ្ធប្រឆាំងការរត់ពន្ធនិងជួញដូរមនុស្សតែមួយ មុខនោះ ពិតជាពុំគ្រប់គ្រាន់ទេ។ ដូច្នេះ ការផ្តួចផ្តើមគំនិតរបស់ប្រទេសទាំងអស់ក្នុងការដោះស្រាយ បញ្ហាការពារអាយុជីវិត និងទ្រព្យសម្បត្តិ គឺជារឿងសំខាន់ត្រូវអនុវត្តឲ្យបានយ៉ាងឆាប់រហ័ស ។

ឧក្រិដ្ឋកម្មឆ្លងដែនមានការចាត់តាំង ឆ្លងកាត់ព្រំដែនរបស់ប្រទេសនីមួយៗ ។ ការពន្លឺត ឬការបញ្ឈប់ការចល័តខុសច្បាប់របស់មនុស្សនិងទំនិញ នៅតែជាគោលការណ៍អាទិភាពកំពូល របស់ភ្នាក់ងារអនុវត្តន៍ច្បាប់ ។ ការបង្កើននូវការត្រួតពិនិត្យឆ្លងកាត់ព្រំដែន តាមរយៈការគាំទ្រពី សំណាក់មន្ត្រីអនុវត្តច្បាប់ទាំងអស់ គឺជាឧបករណ៍គន្លឹះមួយក្នុងការបង្ក្រាបរាល់ការគំរាមកំហែង ទូទាំងសកលលោក។

ការពង្រឹងភាពជាដៃគូឆ្លងកាត់ព្រំដែននៃប្រទេសជាសមាជិកអាស៊ាន សហភាពអឺរ៉ុប អាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិក អាមេរិក និងអាហ្វ្រិក តាមរយៈវេទិកាតំបន់អាស៊ាននេះ គឺមានសារៈសំខាន់បំផុត សំរាប់ការវាយតម្លៃប្រចាំឆ្នាំ ឬការពិនិត្យឡើងវិញនូវសន្តិសុខនិងការអភិវឌ្ឍន៍របស់ពិភពលោក។

ថ្នាក់ដឹកនាំនៃប្រទេសជាសមាជិកអាស៊ានបានគូសបញ្ជាក់ថា ឧក្រិដ្ឋកម្មឆ្លងដែនគឺគ្មាន ដែនកំណត់ ហើយវាកំពុងតែបង្កើននូវការគំរាមកំហែងដ៏ខ្លាំងក្លាមួយមកលើតំបន់អាស៊ាន។ ដូច្នេះ ដើម្បីផ្តល់នូវការការពារប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព ជូនដល់ប្រជាជននៅក្នុងតំបន់អាស៊ាន ពួកគេ ត្រូវជម្រុញឲ្យមានការអនុម័តលើលិខិតុប្បករណ៍ផ្នែកច្បាប់ ដើម្បីគ្រប់គ្រងឧក្រិដ្ឋកម្មឆ្លងដែនទាំង ៨ប្រភេទនេះ។

ក្រៅពីបទបញ្ញត្តិនៃច្បាប់ កងកម្លាំងអនុវត្តច្បាប់ចាំបាច់ត្រូវពង្រឹងកិច្ចសហប្រតិបត្តិការ និងការសម្របសម្រួលឆ្លងកាត់ព្រំដែន ដើម្បីធ្វើការផ្លាស់ប្តូរព័ត៌មានពាក់ព័ន្ធនឹងបញ្ហាទេសន្តរប្រវេសន៍ ការផ្លាស់ប្តូរទីលំនៅមិនប្រក្រតីរបស់ប្រជាពលរដ្ឋ ការរត់ពន្ធអារុយ និងទំនិញ និងការជួញដូរ មនុស្សនិងគ្រឿងញៀន។

ចំពោះលទ្ធផលជាក់ស្តែងនៃកិច្ចសហប្រតិបត្តិការនិងការសម្របសម្រួលរបស់មន្ត្រីអនុវត្ត ច្បាប់ គោលការណ៍ណែនាំផ្នែកបច្ចេកទេសប្រតិបត្តិការនិងការសិក្សាស្រាវជ្រាវ គួរត្រូវបានចង្អុល បង្ហាញពីសំណាក់អ្នកជំនាញនៅក្នុងអង្គសិក្ខាសាលានានា។

ក្នុងន័យនេះ ខ្ញុំសូមសំដែងនូវការការវាយតម្លៃខ្ពស់ចំពោះវេទិកាតំបន់អាស៊ានលើកទី១៤ ដែលបានជ្រើសរើសប្រធានបទនិងសកម្មភាពនានា ឆ្លើយតបទៅនឹងបញ្ហាសន្តិសុខជាក់ស្តែងក្នុង ពិភពលោកនាពេលបច្ចុប្បន្ន។

ក្រៅពីការណែនាំនិងការបង្កើននូវចំណេះដឹងលើវិស័យអាទិភាពក្នុងកម្មវិធី រួមទាំង ផលប្រយោជន៍របស់ប្រទេសជាសមាជិក តាមរយៈប្រធានបទខាងលើ កិច្ចប្រជុំអន្តរកាលនេះ ក៏ មានគោលបំណងធ្វើការផ្ទេរនូវចំណេះដឹង និងធានាឲ្យបាននូវការយល់ដឹងទៅលើផ្នែកណាមួយ របស់ប្រទេសជាសមាជិក ដើម្បីត្រៀមរៀបចំធ្វើការអនុវត្តន៍ និងវាយតម្លៃទៅលើប្រតិបត្តិការនានា នៅតាមព្រំដែន។

ជាពិសេស កងកម្លាំងអនុវត្តច្បាប់ ត្រូវតែសកម្មការងារជាមួយនឹងតួនាទីនាំមុខមួយក្នុង ការគ្រប់គ្រងទេសន្តរប្រវេសន៍ ដោយផ្ដោតជាចម្បងទៅលើការពង្រឹងសមត្ថភាពប៉ុស្តិ៍ត្រួតពិនិត្យ ជួរមុខផ្នែកអន្តរប្រវេសន៍ និងមន្ត្រីនៅតាមព្រំដែនអនុវត្តឲ្យស្របតាមអនុសញ្ញាអង្គការសហប្រជា- ជាតិ ពាក់ព័ន្ធនឹងការជួញដូរនិងរត់ពន្ធមនុស្ស របៀបស៊ើបអង្កេត ការវិភាគទៅលើការក្លែងបន្លំ ឯកសារធ្វើដំណើរ រួមទាំងការហ្វឹកហ្វឺនប្រយុទ្ធប្រឆាំងអំពើពុករលួយ។

ចំពោះបញ្ហាការជួញដូរមនុស្ស បណ្តាញការងាររបស់កងកម្លាំងអនុវត្តច្បាប់ ត្រូវតែបង្កើត ឡើងដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហាពេស្យាកម្ម និងការរៀបអាពាហ៍ពិពាហ៍ក្លែងបន្លំ ដែលនេះគឺជាគម្រោង របស់ពួកឧក្រិដ្ឋជនប្រើប្រាស់ដើម្បីអូសទាញស្ត្រី ឲ្យក្លាយទៅជាជនរងគ្រោះដោយអំពើពេស្យាកម្ម ដោយមិនដឹងខ្លួន។ កម្មវិធីបណ្តុះបណ្តាលមន្ត្រីនគរបាល ត្រូវតែបង្កើននូវភាពច្នៃប្រឌិតខ្ពស់ ដើម្បី ធ្វើការស្វែងរកឲ្យទាន់ពេលវេលា និងទប់ស្កាត់ការជួញដូរមនុស្សនិងការពារជនរងគ្រោះ។

អស់លោក លោកស្រី ជាទីរាប់អាន!

វេទិកាជាតិ-អន្តរជាតិមួយចំនួន ជានិច្ចកាល បានបង្ហាញនូវផលប៉ះពាល់បណ្តាលមក ពីឧក្រិដ្ឋកម្មឆ្លងដែនមានការចាត់តាំងមានដូចជា ជនចំណាកស្រុក ការរត់ពន្ធអារ៉ុប និងគ្រឿង ញៀន។ ជាលទ្ធផល យុទ្ធសាស្ត្រប្រចាំតំបន់ ផែនការសកម្មភាព ការបណ្តុះបណ្តាលបង្កើនសមត្ថ ភាព និងយន្តការទ្វេភាគីនិងអន្តរជាតិដទៃទៀត សំរាប់កងកម្លាំងអនុវត្តច្បាប់នៃប្រទេសជា សមាជិកអាស៊ាន ត្រូវបានបង្កើតឡើងដោយមានការគិតគូរយ៉ាងហ្មត់ចត់។

ទោះជាយ៉ាងណា យន្តការយុទ្ធសាស្ត្រ ព្រមទាំងអនុសាសន៍ទាំងនេះ ទាមទារឲ្យមាន ជំនាញបច្ចេកទេសក្នុងកំរិតខ្ពស់ និងប្រភពធនធាន ដើម្បីឲ្យប្រទេសនីមួយៗមានលទ្ធភាពអនុវត្ត ហើយនេះ គឺជាការពិតសំរាប់ប្រទេសជាសមាជិកអាស៊ាន។

ទំនាក់ទំនងក្នុងតំបន់អាស៊ាន ពិតជាផ្តល់នូវអត្ថប្រយោជន៍ដល់ប្រទេសជាសមាជិក តាមរយៈការពង្រឹងផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម វិនិយោគ ទេសចរណ៍ ប្រជាពលរដ្ឋធ្វើដំណើរឆ្លងកាត់ប្រទេស ទៅវិញទៅមក និងការអភិវឌ្ឍន៍។ ជាមួយគ្នានេះ ក្នុងគោលបំណងថែរក្សាសន្តិភាព និងពង្រឹង ស្ថិរភាពនៅក្នុងតំបន់ អាស៊ានត្រូវស្វែងរកនូវការលើកកម្ពស់ទំនាក់ទំនងដែលផ្តល់អត្ថប្រយោជន៍ ឲ្យគ្នាទៅវិញទៅមក ជាមួយដៃគូពិភាក្សា និងបណ្តាប្រទេសជាមិត្ត។

ជាកំពូលសំណងនាពេលបច្ចុប្បន្ន យើងជាបណ្តាប្រទេសអាស៊ាន មានសេចក្តីរីករាយ ចំពោះភាពជាដៃគូជាមួយសហភាពអឺរ៉ុប និងបណ្តាប្រទេសជាមិត្តមកពីតំបន់អាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិក ក៏ដូច ជាបណ្តាប្រទេសដទៃទៀតមកពីទ្វីបផ្សេងៗផងដែរ។

ជាទីបញ្ចប់ ខ្ញុំសូមសំដែងនូវអំណរគុណយ៉ាងជ្រាលជ្រៅចំពោះភាពជាដៃគូ និងមិត្តភាព ក្នុងការលើកកម្ពស់អង្គការអនុវត្តច្បាប់គ្រប់ប្រភេទក្នុងវេទិកាតំបន់អាស៊ាននេះ និងសូមថ្លែងអំណរ គុណជាអនេក ជូនចំពោះបណ្តាប្រតិភូ អ្នកតំណាងមកពីលេខាធិការដ្ឋានអាស៊ាន និងសមាជិក- សមាជិកានៃគណៈកម្មាធិការរៀបចំពិធី ដែលបានផ្តល់កិច្ចសហប្រតិបត្តិការ ការយោគយល់គ្នា ទៅវិញទៅមក ព្រមទាំងការរៀបចំកិច្ចប្រជុំនេះ បានល្អប្រសើរឥតខ្ចោះ ។ ខ្ញុំសូមជូនពរ **អស់លោក លោកស្រី** ជួបតែសុភមង្គល និងទទួលបានជោគជ័យគ្រប់ការកិច្ច។

សូមអរគុណ!